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DŮLEŽITÉ KONTAKTY

OBECNÍ ÚŘAD
starosta Tomáš Hájek
603 569 389, 481 585 133
Hajek@ponikla.cz

Věra Nováková, Alena Soukupová
481 585 981
obec@ponikla.cz

obecní četa, sběrný dvůr (T. Klikorka)
608 084 782
ceta@ponikla.cz

VODOVODY (odečty, poruchy)
Hoření a střední Poniklá, Nová Ves (M. Dobiáš)
737 863 818

Dolení Poniklá, Přívlaka, Preložka (J. Čížek)
721 154 738

Pečovatelská služba Poniklá
481 549 400

MUDr. Karásková
481 585 174

Ordinační hodiny v Poniklé čp. 266:
PO: 13.00–18.00
ÚT: 8.00–12.00
ST: 8.00–12.00; na objednání: 12.00–13.00
PÁ: 8.00–12.00; na objednání: 12.00–13.00

Ordinační hodiny v Jilemnici J. Harracha čp. 90:
PO: 7.30–12.00
ÚT: 14.00–17.00
ČT: 7.30–12.00

MATEŘSKÁ ŠKOLA
481 585 257, 737 711 997
skolka.ponikla@seznam.cz

ZÁKLADNÍ ŠKOLA
481 585 206, 604 310 491
zs@ponikla.cz

KNIHOVNA
732 608 524
knihovna@ponikla.cz

DĚTSKÝ LÉKAŘ (lékaři Dětského odd. MMN 
Jilemnice)
481 551 338 Poniklá
481 551 339 Jablonec nad Jizerou
481 551 332 Jilemnice

Ordinační hodiny: 
PO: 7.00–12.00 ordinace Jablonec nad Jizerou
ÚT: 7.00–12.00 ordinace Poniklá
ST:  12.00–16.00 ordinace Jablonec nad Jizerou
ČT:  13.00–18.00 ordinace Poniklá
PÁ: 7.00–12.00 ordinace Jablonec nad Jizerou
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JEDNÁNÍ OBECNÍ RADY 
ZA OBDOBÍ 
KVĚTEN–ČERVEN 2021

Vážení ponikelš�  sousedé, jsme 
za polovinou letošního roku a všichni 
určitě doufáme, že si užijeme poklidné 
letní prázdniny s trochou toho kultur-
ního programu a budeme se cí� t zase 
jako dřív. Ještě před � m, než si půjdete 
užívat všelijaké kratochvíle, si přečtěte 
o tom nejdůležitějším, o čem jednala 
obecní rada za uplynulé dva měsíce.

Nepříjemnou informací je, že náš 
kulturní chrám Kantýna je opět po ně-
kolika měsících bez nájemníka. Sou-
časný nájemce k 30. 6. 2021 ukončil 
svoji činnost. Bohužel nebylo v silách 
nájemce z důvodu pandemické situace 
udržet současný stav. Po většinu doby 
nájmu nebylo možné provozovat re-
stauraci ani ubytovací služby, množství 
obědů na rozvoz či u okénka nepokrý-
val provozní náklady na mzdy a režii. 
Prvotním zájmem rady bylo promluvit 
s nájemcem a při nynějším rozvolnění 
opatření požádat o pokračování nájmu 
alespoň po dobu výpovědní lhůty, která 
byla dle smlouvy 6 měsíců. Po jedná-
ní došlo na radě ke shodě, že nájemce 
měl zájem o řádný provoz objektu, ale 
pandemická situace nedovolila řádné 
užívání, proto bylo s ohledem na tuto 
skutečnost přistoupeno k ukončení ná-
jmu dohodou.

Rada obce odsouhlasila znění veřej-
né zakázky na dodávku hasičské cister-

ny. Na základě schválených technických 
podmínek pro dodávku nové hasičské 
cisterny byla Ministerstvem vnitra vy-
stavena registrace akce. Po vydání to-
hoto dokumentu obec teprve mohla 
vyhlásit veřejnou zakázku na dodávku. 
Administraci veřejné zakázky zajišťova-
lo Centrum evropského projektování 
a. s. Hradec Králové, neboť se jedna-
lo o nadlimitní veřejnou zakázku plně 
v režimu zákona. Zakázka byla vyhlá-
šena, otevírání obálek proběhlo 23. 6., 
kdy jsme obdrželi celkem tři nabídky 
od uchazečů. V době, kdy čtete tento 
zpravodaj, probíhá hodnocení nabídky 
s nejnižší nabídkovou cenou.

Rada obce vzala na vědomí dotač-
ní možnos�  na pořízení automobilu 
pro pečovatelskou službu z výzvy 101 
Integrovaného operačního programu 
„Sociální infrastruktura se zvýšenou 

energe� ckou účinnos� “, a na rekon-
strukce a výstavbu sportovišť včetně 
zázemí z výzvy Národní sportovní agen-
tury. Žádos�  o dotace budou do přísluš-
ných výzev připraveny.

Nemilou zprávou pro nás bylo zjiš-
tění, že obě naše žádos�  o dotaci z pro-
gramů Ministerstva fi nancí, skončily 
hluboko v poli poražených! Počet po-
daných projektů přesáhl alokaci výzvy. 
Rekonstrukce pečovatelského domu 
a dovybavení mul� mediálního sálu 
v přístavbě ZŠ Poniklá si tak bude muset 
na svoji realizaci počkat. Toho samého 
výsledku jsme bohužel dosáhli i u žá-
dos�  na obnovu komunikací z dotač-
ního programu Ministerstva pro místní 
rozvoj.

Za celou obecní radu si vám dovoluji 
popřát příjemně strávené letní měsíce!
 Petra Novotná, místostarostka

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

V období květen–červen 2021

Svá životní jubilea oslavili:

Holubec Petr, 70 let
Paťanová Růžena, 70 let
Koucká Miloslava, 80 let
Jancáková Libuše, 80 let
Holásková Miluška, 80 let
Všem oslavencům blahopřejeme!

Narodili se:

Pavlíčková Ema
Boháčovi Jakub a Jan
Cvrček Oliver
Adámková Rozálie
Šťastným rodičům gratulujeme!

Za správný konec to vzali u Boháčových, a tak po prvorozeném Jáchymovi eviduje 
obecní sbírka hrníčků dva nové s nápisy „Jakub a Jan“. Radost je to veliká, neboť 
dvojčátka se nám ve vsi narodila po více než 30 letech. Všem miminkům, ať už se 
rodí jednotlivě nebo ve skupinách, přejeme, ať se jim na světě líbí!

Opravená místní komunikace pod Nístějkou bude sloužit jako neofi ciální objízdná 
trasa během uzavírky mostu na Mejtě.
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OBECNÍ HLÁSNÝ

MOST NA MEJTĚ
Cesta k defi ni� vnímu rozhodnu�  Li-

bereckého kraje začít ještě letos nahra-
zovat stávající kamenný most na Mejtě 
novou konstrukcí nebyla jednoduchá. 
Výsledkem všech jednání je skutečnost, 
že 23. června byl s konečnou platnos�  
potvrzen záměr demolice mostu od po-
čátku července tohoto roku.

Zastupitelstvo obce se drželo konzi-
stentně tří základních tezí, s nimiž k této 
pro nás zásadní stavbě přistupovalo.

1, Vlastní otázku nutnos�  demoli-
ce mostu jsme nerozporovali. Krajská 
správa silnic LK i poli� cká representace 
kraje pracovala s odbornými posudky, 
které komplexně hodno� ly stav stavby 
z poloviny 19. stole�  i s ohledem na její 
perspek� vu v 21. stole� . K záměru se 
mohly vyjádřit kompetentní orgány 
v rámci stavebního řízení a i po něm 
byl projekt podrobován připomínkám 
odborné i laické veřejnos� . Přidá-
vat do této debaty další laický pohled 

„od oka“ nám nepřipadalo smysluplné, 
variantu zadání vlastních odborných 
sta� ckých a pevnostních zkoušek na ci-
zím majetku jsme logicky také vyloučili.

2, Vzhledem k enormnímu zásahu 
uzavírky jediného mostu na Přívlaku 
jsme od počátku usilovali o jiné než 
původně navržené objízdné trasy (tedy 
ony klasické značené tranzitní přes Se-
mily, Vysoké n. J. a Jablonec n. J.). 
Po širší debatě na zastupitelstvu obce, 
též s hojnou účas�  přívlacké veřejnos� , 
jsme vyhodno� li jako smysluplnější usi-
lovat o zprovoznění komunikace z Jilma 
k Nístějce, nežli bojovat o provizorní 
dočasný most poblíž stavby. Zjedno-
dušeně řečeno se nám zdálo být lepší 
vybudovat trvalou hodnotu sloužící 
i po akci.

3, Kategoricky jsme nesouhlasili 
s uzavřením mostu přes zimní měsíce. 
Objízdná trasa vybudovaná obcí Po-
niklá i objízdná trasa postavená obcí 
Roprach� ce mohou sloužit pro svá pře-
výšení jen mimo zimu. Tato podmínka 
v kombinaci s velmi tvrdými podmín-
kami ochrany přírody pak způsobila, že 

do poslední chvíle nebylo jasné, jak vše 
dopadne. A právě až 23. června bylo 
představeno řešení, které odblokova-
lo patovou situaci � m, že v zimě ještě 
rozestavěný most bude uzpůsoben 
pro dopravu alespoň v omezeném re-
žimu.

DOTAČNÍ ZMAR
Dotační fortuna, v minulých letech 

tak štědrá, od nás v letošním podle�  
odvrá� la svou vlídnou tvář. Tři důležité 
projekty (opravy komunikací 10 mil. Kč, 
rekonstrukce DPS 7 mil. Kč a dokonče-
ní školního kina 2 mil. Kč) za� m padají 
pod stůl. Všechnu tu práci na projektech 
a žádostech však neházíme do stoupy. 
Zmíněné tři záměry se budeme snažit 
pravidelně oprašovat a dávat k posou-
zení těm, kteří drží moc nad inves� ční-
mi zdroji. Co nám ostatně zbývá, když 
u nás nemohou dostat obce dostatečné 
zdroje napřímo – a musí o ně takto ne-
důstojně žadonit.
 Tomáš Hájek, starosta

PROVOZ KOTLŮ NA TUHÁ PALIVA

Rádi bychom touto cestou upozornili obyvatele obce 
Poniklá, že od 1. 9. 2022 bude pla� t zákaz provozu kotlů 
na pevná paliva 1. a 2. emisní třídy (v provozu budou moci 
zůstat pouze kotle, které splňují 3. emisní třídu a vyšší). Kotle 
na tuhá paliva se dělí podle účinnos�  a emisí do pě�  tříd. Čím 
vyšší číslo emisní třídy kotel má, � m je jeho provoz šetrnější 
k životnímu prostředí. Od 1. 1. 2020 je možné zakoupit kotle 
na tuhá paliva pouze s emisní třídou 5. Ty splňují přísné ekolo-
gické normy a jsou zároveň velmi efek� vní a úsporné. Revizní 
zprávu ke svému kotli byste již měli mít vyhotovenou nej-
později od roku 2016 s platnos�  na tři roky a to oprávněnou 
osobou. Tedy letos po tře� . Vyměnit starý kotel musí každý, 
kdo vlastní starý kotel, většinou vyrobený před rokem 2000. 
Termín se rychle blíží, a proto včas myslete na výměnu za efek-
� vnější kotel, který vám sníží měsíční náklady na provoz.

To, jakou váš kotel splňuje emisní třídu, byste měli po-
znat z výrobního š� tku daného kotle nebo z dokumentace. 
Pokud žádný š� tek kotel nemá, je pravděpodobné, že emise 
nesplňuje. K výměně zastaralých kotlů lze využít probíha-
jících kotlíkových dotací. V současné době (do 31. 5. 2021) 
probíhá aktuálně čtvrtá výzva kotlíkové dotace – kotlíkové 
dotace v Libereckém kraji III. Pro více informací navš� vte 
h� ps://dotace.kraj-lbc.cz/kotlikove-dotace/.

Žadatelem o kotlíkovou dotaci může být každá fyzická 
osoba, vlastník/spoluvlastník „rodinného domu“, který je 
na území Libereckého kraje.

Pro jakékoliv dotazy prosím kontaktujte odbor životního 
prostředí, tel.: 481 565 314.
 Václav Myslivec, MěÚ Jilemnice
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OBECNÍ UŠI DOKOŘÁN III.

Na říjen 2021 plánujeme další, tentokrát ještě šířeji po-
jatou, veřejnou diskusi občanů o budoucnos�  obce Poniklá. 
Podrobnos�  upřesníme později, za� m nabízíme popis zá-
kladních principů, na nichž taková debata bude stát.

Debata o budoucnos�  obce je veřejné diskusní fórum, 
během kterého se v přátelské, tvůrčí atmosféře scházejí ob-
čané, aby diskutovali o současnos�  a budoucím vývoji své 
obce. Od počátečního popisu stávajícího stavu a žádoucí bu-
doucnos�  se diskuse v plénu i v pracovních skupinách pře-
sune ke konkrétním krokům, které vizi budoucnos�  mohou 
začít ihned naplňovat. Diskuse je řízena hlavním facilitátorem 
(vedoucím diskuse) a jeho kolegy a má poměrně pevný řád, 
který poskytuje dostatek času pro hlubší debatu, současně 
ale zaručuje konkrétní výstupy z jednání v čase, který je k dis-
pozici.

Tato veřejná debata vychází ze dvou předpokladů:  
1. Naše mo� vace účastnit se života obce, zapojovat se 

do věcí veřejných vychází z vnímání místa, z poro-
zumění místu, kde žijeme, a ze zájmu o toto místo 
a o lidi, kteří tvoří prostor našeho domova. 

2. A dále, lidé nejvíc touží zapojit se do ak� vit, které 
sami vymysleli a popsali, cí�  se být jejich spoluautory 
a nositeli a tyto ak� vity jsou přímo spojeny se zlepše-
ním jejich života.

Veřejná debata je jedním z podkladů pro zpracování plá-
nu rozvoje obce a týká se tedy všech občanů a všech osad. 
Budeme mluvit o budoucnos�  celé obce a má-li vzniknout 
opravdu dobrý plán, co dál, potřebujeme slyšet různé názory, 
klidně i pro� chůdné, dozvědět se, co se občanům líbí a co je 
trápí, co ke spokojenému životu v obci potřebují a taky jak 
jsou ochotni se na životě obce podílet. Zdrojem nejsou jen 
peníze, ale zejména lidé a jejich znalos�  a dovednos� , pří-
roda a krajina, infrastruktura v obci a podobně. Sami se stá-
váme plánovači a tvůrci změn, které považujeme za žádoucí: 
sami je defi nujeme, rozumíme tomu, proč jsou důležité, 
a podílíme se na jejich realizaci.

O ČEM SE BUDE DISKUTOVAT?
O všem, co považujete pro život v obci za důležité. Zá-

kladních témat k diskusi, která jsou významná pro většinu 
obcí a jejích obyvatel, je asi 8 a navzájem spolu souvisejí: ve-
dení obce, účast občanů na věcech veřejných, vztahy v obci, 
kultura, sport, volný čas, kulturní dědictví a tradice, vzdělání 

a sociální služby, příroda a krajina okolo nás (přírodní zdro-
je, životní prostředí), ekonomická základna v obci, vybavení 
a infrastruktura obce, naše obec jako součást okolního světa. 
Budeme mluvit o všech a věnovat se zejména těm, která jsou 
podle vašeho názoru pro vaši obec nejdůležitější. Od obecné 
diskuse budeme směrovat k řešení konkrétních po� ží: máte-
-li konkrétní problém či návrh, určitě jej budete moci uplatnit 
při jednání.

JAK BUDE SETKÁNÍ PROBÍHAT?
Účastníci se na začátku dohodnou na pravidlech, která bu-

dou během celého jednání dodržovat a která vedou k tomu, 
že jednání není bezbřehé, nudné a bez výsledku, ale ukáz-
něné, konkrétní, příjemné a docela zábavné. Účastníci setká-
ní pracují hlavně v malých diskusních skupinách, ve kterých 
má každý dost prostoru mluvit o tom, co je pro něj důležité. 
Výsledky práce malých skupin jsou diskutovány společně, 
v plénu, a podle nich se vybírají další důležitá témata k jed-
nání. Od obecných témat dospějeme k návrhu konkrétních 
opatření, jak využít to nejlepší, co v obci máme, i jak řešit to, 
co nás nejvíc trápí. Celé jednání řídí vedoucí diskuse, jednání 
v malých pracovních skupinkách řídí jeho vyškolení pomocní-
ci.  Cílem je zajis� t, abychom v diskusi na nic důležitého neza-
pomněli, využili společný čas co nejlépe, všichni měli stejnou 
možnost přispět k diskusi a být slyšeni. Program jednání je 
pevný a náročný, ale poskytuje dost prostoru i pro zábavu 
a přátelské setkání.

MOHU PŘIJÍT JEN NA ČÁST JEDNÁNÍ?
Jistě. Nejlepší ovšem je zúčastnit se celého jednání: ro-

zumíte pak lépe všemu, o čem se mluví, máte všechny infor-
mace, dozvíte se nové věci, znáte názory ostatních účastníků, 
máte víc možnos�  nabídnout k diskusi to, co vy sami považu-
jete za důležité.

KDO BY SE MĚL SETKÁNÍ ZÚČASTNIT?
Všichni! Čím více lidí, čím více různých názorů, � m lépe. 

Život v obci se týká všech obyvatel i chalupářů. K tématům, 
o kterých budeme mluvit, mají co říct všichni: rodiče, dě� , 
staří, mladí, maminky, podnikatelé, nezaměstnaní, sportovci, 
učitelé, věřící, obyvatelé všech čás�  obce, chalupáři… Všichni 
jsou stejně důleži�  a potřební, všichni mají své rados�  a trá-
pení, obavy i dobré nápady, se kterými v obci žijí a o kterých 
budeme mluvit. Neváhejte vzít s sebou dě� : ty starší se zú-
častní jednání a jejich názory jsou velmi cenné, pro ty malé 
zajis� me zajímavý program podle počasí.

CO BUDE NÁSLEDOVAT PO SETKÁNÍ?
Veřejnou diskusí věci nekončí, ale začínají. Vše, o čem se 

bude diskutovat, bude na místě zaznamenáno a bude využito 
pro zpracování strategického plánu rozvoje obce.

PROČ BYCHOM MĚLI PŘIJÍT?
Chceme se setkat se s lidmi, se kterými jsme se už dlouho 

neviděli, i když žijeme v jedné obci. Dozvědět se něco nové-
ho. Upozornit na konkrétní problém. Představit ostatním zají-
mavý nápad, který nosím v hlavě. Konstruk� vně si zanadávat 
(v mezích pravidel). Pochválit všechno pěkné a dobré a ujis� t 
se, že to ostatní taky vidí. Upozornit na to, co dělám já sám, 
fi rma nebo organizace, kde pracuji, dobrovolné sdružení či 
spolek, kterých jsem členem. Navrhnout změny, které v obci 
považuji za potřebné. Okouknout, co se to vlastně děje: ode-
jít můžu vždycky.
 Blažena Hušková
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Z ČINNOSTI EKO JILEMNICKO V ROCE 2020

Začátkem dubna 2020 byla opět zahájena kompostovací 
sezona. Byly rozvezeny kontejnery po celém území Jilemnicka 
– svazku obcí. Kompostování již druhou sezónu plně spada-
lo pod společnost EKO Jilemnicko s. r. o., která je navíc nyní 
plátcem DPH.

Začátkem května byla dokončena modernizace a rozší-
ření kompostárny v Roztokách u Jilemnice v rámci projek-
tu podpořeného z Programu rozvoje venkova v roce 2019 
pod názvem „Rozvoj systému kompostování na Jilemnicku 
– kompostárna Roztoky u Jilemnice.“ Na této kompostárně, 
kterou pro naše potřeby provozuje fi rma EKO Jilemnicko 
s. r. o., bylo provedeno rozšíření využitelné plochy o 50 %, 
vybudování nové záchytné jímky, oplocení, rozšíření vjezdové 
brány a pořízení obslužného skladového kontejneru.

V červnu bylo realizováno setkání se zástupcem fi rmy 
Veolia, který nás prvně kontaktoval již v dubnu, ohledně 
možného budoucího prodeje technického areálu v katast-
ru Jilemnice a Mříčné, kde operuje v současné době fi rma 
EKOSEV. Protože mezi oběma setkáními proběhl prodej od-
padářského por� olia fi rmy Veolia jinému subjektu, přišel nás 
zástupce fi rmy Veolia informovat a zároveň předat informaci 
o skutečnos� , že nový majitel dále prodej areálu Ekosevu, 
který tvoří jen část celého kupního balíku, zvažuje a je přístu-
pen jednání. Členové rady se domluvili s novým majitelem 
na realizaci exkurze v areálu, aby posoudili jeho možné využi-
�  pro potřeby odpadového hospodářství regionu.

V průběhu léta jsme také získali informaci, že byla pod-
pořena naše žádost na projekt „Systém odděleného sběru 
materiálově využitelných odpadů“, kde se zapojilo šest člen-
ských obcí a v rámci něhož budou pořízeny nádoby na tříděný 
odpad (na sklo, papír, plast a kov) a také několik velkoobje-
mových kontejnerů na bioodpad a společný svazkový štěpko-

vač. Realizace je naplánována na rok 2021, avšak je nezbytné 
v průběhu podzimních měsíců připravit, schválit a realizovat 
výběrové řízení na všechny tři dodavatele.

V září proběhla plánovaná studijní cesta starostů v rámci 
projektu „Efek� vní veřejná správa mikroregionu Jilemnicko“. 
Studijní cesta byla zaměřena především na problema� ku 
efek� vní veřejné správy, spolupráce obcí a odpadového hos-
podářství obcí. Cesta byla třídenní a kromě přednášek obsa-
hovala také exkurze na kompostárně, skládce a překládací 
stanici.

V říjnu došlo k defi ni� vnímu stanovení kupní ceny za are-
ál Jilemnice/Mříčná a připraven byl návrh smlouvy o smlouvě 
budoucí kupní. Tato obsahuje také podmínku zpětného čás-
tečného pronájmu stávajícímu majiteli, který by zde ještě rok 
až tři dále provozoval svoji činnost v oblas�  zpracování prů-
myslového odpadu. Smlouva bude předložena ke schválení 
v listopadu.

V listopadu proběhla valná hromada, kde došlo ke schvá-
lení smlouvy o smlouvě budoucí kupní na technický areál. 
Uzavření samotné kupní smlouvy proběhne v následujících 
měsících. Zároveň byl schválen systém společného fi nan-
cování prostřednictvím příspěvků z rozpočtu obcí na zákla-
dě veřejnoprávních smluv. Protože fi nancování z obcí bude 
probíhat postupně formou čtyř splátek v průběhu dvou let, 
bylo schváleno pořízení úvěru na jednorázový odkup areálu 
na začátku roku 2021.

Ještě před koncem roku se podařilo vybrat vhodného 
kandidáta na pozici obsluhy kompostovací techniky, pro-
běhlo plánované setkání s vedením spalovny Termizo, kam 
bychom rádi v budoucnu odváželi komunální odpad ke kon-
covému zpracování.
 Radka Paulů, ředitelka svazku Jilemnicko

Nově zakoupený areál odpadového hospodářství stojící na pomezí Jilemnice a Mříčné.
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SHRNUTÍ USNESENÍ Z 16. ZASEDÁNÍ 
ZASTUPITELSTVA OBCE PONIKLÁ 
29. DUBNA 2021

ZO PONIKLÁ SCHVALUJE:
 sazbu za vodné na 30 Kč/m3, sazbu za stočné 50 Kč/m3

od 1. 5. 2021.
 účetní závěrku, celoroční hospodaření obce a závěreč-

ný účet obce za rok 2020 včetně zprávy nezávislého 
auditora o výsledku přezkoumání hospodaření obce 
za rok 2020 bez výhrad.

ZO PONIKLÁ BERE NA VĚDOMÍ:
 výsledek hospodaření Mateřské školy Poniklá, pří-

spěvkové organizace za rok 2020 a schvaluje převedení 
kladného výsledku hospodaření ve výši 92 898,41 Kč 
na SÚ 413 (rezervní fond).

 výsledek hospodaření Základní školy Poniklá, příspěv-
kové organisace za rok 2020 a schvaluje převedení 
kladného výsledku hospodaření ve výši 207 066,87 Kč 
na účet SÚ 416 (fond reprodukce majetku a fondu in-
ves� c).

 strategii rozvoje mikroregionu Jilemnicko 2021–2027.

SHRNUTÍ USNESENÍ Z 17. ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA OBCE PONIKLÁ 
22. ČERVNA 2021

ZO PONIKLÁ SCHVALUJE:
 rozpočtovou změnu č. 2/2021:
      zvýšení příjmů o 183 553,72 Kč,
      navýšení výdajů o 183 553,72 Kč.
 zadání zakázky na „Sběr, přepravu a převze�  odpadu 

v obci Poniklá“ společnos�  EKO Jilemnicko s. r. o., Ma-
sarykovo náměs�  82, 514 01 Jilemnice, IČ 07407831 
a pověřuje starostu obce Poniklá podpisem Smlouvy 
o sběru, přepravě a převze�  odpadu.

 koupi pozemků označených geometrickým plánem 
220-2/2020 jako ppč. 1648/4, 1654/5, 1648/7, 1655/2, 
1660 díl b), 1659 díl a), 1661/2, 1662/2, 1665/2, 1530/2, 
1530/3, 28/2, 30/3, 31/4, 38/3,1524/2, 1668/2, 30/4, 
32/2, 31/3, 44/3, 44/2, 36/2, 51/2, 45/2, 46/2 vše v kú 
Přívlaka za cenu 50 Kč za m2.

 koupi ½ podílu pozemků od majitele Bohumila Farské-
ho, označených geometrickým plánem 220-2/2020 
jako ppč. 1646/2, 1669/3, 1669/5, 1669/4, 1670/2, 
1670/3 vše v kú Přívlaka za cenu 25 Kč za m2.

 bezúplatný převod ½ podílu pozemků od majitele Lesy 
ČR, s. p. (Přemyslova 1106/19, Hradec Králové) ozna-
čených geometrickým plánem 220-2/2020 jako ppč. 
1646/2, 1669/3, 1669/5, 1669/4, 1670/2, 1670/3 vše 
v kú Přívlaka. 

 prodej pozemků označených geometrickým plánem 
220-2/2020 jako ppč. 1648/8 a 1654/2 vše v kú Přívlaka 
Josefu Nesvadbovi za cenu 50 Kč za m2.

 prodej pozemků označených geometrickým plánem 

220-2/2020 jako ppč. 1746/2 a 1747/3 vše v kú Přívlaka 
Josefu Skalskému za cenu 50 Kč za m2. Náklady na poří-
zení geometrického plánu a náklady vkladu do katastru 
nemovitos�  nese obec Poniklá.

 darování majetkových podílů v pozemku 3019 v kú 
Poniklá obci Poniklá: Cihlářová Tamara – 3/320, Fiala 
Jiří – 1/480, MUDr. Fialová Bohuslava – 1/480, MUDr. 
Havránková Karla – 1/160, Jindřišková Jana – 1/80, 
RNDr. Ledvinová Jana – 3/160, Ing. Novák Oldřich, No-
váková Věra – 1/32, Nováková Věra – 1/32, Oremusová 
Eva – 1/120, Mgr. Reiniš Michal – 3/640, Reiniš Patrik 
– 3/640, Schovánková Veronika – 1/480, Soukupová 
Dagmar – 2/80, Turčanová Ludmila – 1/120. Náklady 
na vklad do katastru nemovitos�  nese nabyvatel.

 prodej nejzápadnější čás�  ppč. 397/1 v kú Poniklá na-
cházející se dále než 1 m západně za stávajícím oplo-
cením Ing. Haně a Dušanu Horynovým za 250 Kč za m2

a zároveň schvaluje koupi jihozápadní čás�  ppč. 402/1 
v kú Poniklá o stejné výměře, jakou má prodávaná část 
ppč. 397/1 v kú Poniklá za cenu 250 Kč za m2. Přesná 
podoba příslušného geometrického plánu podléhá 
schválení Radou obce Poniklá, náklady na pořízení geo-
metrického plánu a vkladu do katastru nemovitos�  ne-
sou rovným dílem obě strany.

ZO PONIKLÁ BERE NA VĚDOMÍ:
 ceníky odpadového hospodářství s fi rmou SKS a. s. 

v předloženém znění.

Žádos�  o převod obecních pozemků
Pozemek: část ppč. 2771/4 a část ppč. 198 v kú Poniklá
žadatel: Jana Kázmerová
(současně s prodejem čás�  1819/3 a 1819/4 v kú Poniklá 
– žadatel obec Poniklá)

Pozemek: ppč. 110/2 a č. 111 v kú Poniklá
žadatel: Daniel Šír

Pozemek: ppč. 353/7 v kú Přívlaka
žadatelé: manželé Čížkovi
a zároveň žadatel: Pavel Honza

OBECNÍ KNIHOVNA
Během prázdnin bude knihovna otevřena každé úterý 
od 16 do 18 hodin.

NOVÉ KNIHY
Robert Bryndza – Mlha nad Shadow Sands
Dominik Dán – Na podpatcích, Besti e, Uzel
Ladislav Beran – Spala jsem s vrahem, pane štábní!
Lisa Reganová – Mizející dívky
Další novinky najdete v on-line kat. knihovnaponikla.web.cz
Přeji krásné a pohodové léto.
 L. Višňáková, knihovnice
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LETOŠNÍ DEVÍTKA 
NENÍ SCI-FI

Představte si třídu, ve které jsou samí milí, 
hodní, slušní, dobře vychovaní, inteligentní 
a přátelš�  žáci. V klídku si sedí ve své třídě, nikde 
nelítají, prostě svatouškové. Učí se tak rychle, že 
poslech doplní dřív, než uslyší nahrávku. Že je to 
jen sci-fi ? Ne, taková je prostě letošní devítka.

„Milí deváťáci, opravdu nám budete chy-
bět. Na středních školách buďte stejně úspěšní 
jako na té naší.“
 Alena Stránská

Michal Čech
Gymnázium, SOŠ a SZŠ 
studijní obor: Gymnázium
J i l e m n i c e

Ondřej Flandera
Střední škola strojírenská 
a elektrotechnická
studijní obor: Mechanik elektrotechnik, 
zaměření počítačové systémy, 
automatizace, optoelektronika
N o v á  P a k a  

Štěpánka Pelcová
Střední škola Kateřinky
učební obor: Propagace 
a reklama
L i b e r e c

Anežka Havajíková
Střední škola Semily
učební obor: Pečovatelské 
služby
S e m i l y

Jan Náchodský
Obchodní akademie
studijní obor: Jazykové 
lyceum
Če s k á  L í p a

Matias Oliver Kratochvíl
ISŠ Integrovaná střední škola
studijní obor: Autotronik
V ys o k é  n a d  J i z e r o u

Kateřina Jandurová
Vyšší odborná škola 
zdravotnická a Střední 
zdravotnická škola
studijní obor: Praktická 
sestra
H r a d e c  K r á l o v é
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POSELSTVÍ PRO ŽÁKY 
A ZAMĚSTNANCE 
ŠKOLY V ROCE 2050

Na Mezinárodní den dě�  čekalo 
na naše žáky velké překvapení. Nic ne-
tušíc jsme je postupně odvedli do nové-
ho moderního kinosálu, aby si ho mohli 
poprvé prohlédnout. Usadili jsme je 
do pohodlných křesel a promítli jim za-
jímavé fi lmy. Druhý stupeň nespus� l oči 
z akčního fi lmu Proroctví. Příběh o ško-
lácích a časové schránce v nich vyvolal 
velmi silné emoce a dlouhou diskuzi. 
Všichni se shodli na tom, že chtějí zane-
chat poselství pro žáky a zaměstnance 
působící na naší škole v roce 2050. Tak 
se malí i velcí pus� li do psaní dopisů, 
kreslení obrázků a zdobení obálek. Kdo 
chtěl, mohl do obálky vložit i malý dá-
reček. Do poselství se zapojili i někteří 
učitelé, kuchařky a paní uklízečky.

Všechny dopisy vložíme do časo-
vé schránky s instrukcemi, kdy může 
být schránka otevřena. Tato informa-
ce bude zapsána i na Obecním úřa-
dě v Poniklé. Schránku chceme uložit 
na důstojné místo v ředitelně. Na konci 
června v roce 2050 proběhne slavnost-
ní otevření časové schránky. Naše dopi-
sy si rozebere a přečte nová generace. 
Bude hezké, když nějaký malý školáček 
si po letech najde svého autora dopi-
su nebo budoucí učitel osloví kolegu 
z roku 2021. Doufejme, že v roce 2050 
budou ještě dě�  ovládat psací písmo.

Do časové schránky přidáme také 
seznamy tříd a zaměstnanců, fotky tříd-
ních kolek� vů a toto číslo zpravodaje. 
Třeba se všichni setkáme při slavnost-
ním otevření. Tak na to myslete!
 Alena Stránská
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ZE ŠKOLNÍCH VÝLETŮ

ZA MAMUTY DO VŠESTAR
Ve čtvrtek 24. 6. 2021 se celý první stupeň přesunul 

do období pravěku návštěvou Archeoparku ve Všestarech. 
Průvodci pro nás měli připravené programy o zemědělství 
a lovcích. V hlavní budově na nás čekala jeskyně a obrovský 
model pravěké krajiny, který nám přiblížil život pravěkých lidí. 
Dále jsme si prohlédli repliky nejstarších nástrojů a výrobků, 
až jsme skončili u těch nejmladších předmětů z období pra-
věku. Ve venkovní expozici jsme měli možnost prohlédnout 

dlouhý dům z mladší doby kamenné, rondel a 10 metrů dlou-
hou dřevěnou loď. Pro dě�  byla bezpochyby nejzajímavěj-
ší prak� cká část, kde si vyzkoušely hod oštěpem na mamuta, 
opracování kamenných nástrojů, drcení obilí, sekání dřeva 
sekyrkami, obdělávání půdy. Svačinu jsme všichni měli s se-
bou a byli mezi námi i úspěšní lovci mamutů, takže bychom 
hlady v pravěku neumřeli.
 Veronika Špidlenová

PRÁVĚ JSME SE VRÁTILI Z HRADU
Také druhý stupeň vyrazil za poznáním přímo na Praž-

ský hrad. Úspěšně jsme prošli bezpečnostní kontrolou, dě-
tem jsme rozdali pracovní listy, udělali 1. společnou fotku 
před Letohrádkem královny Anny a chvíli čekali na příchod 
našich průvodkyň. Nejprve jsme obdivovali krásu katedrály 
sv. Víta a taky už víme, jak vypadá Zlatá brána. Poté jsme se 
přesunuli do starého královského paláce, kde jsou mimo jiné 
uloženy zemské desky. Zlatou uličkou jsme se dostali k nád-

herné vyhlídce na stověžatou Prahu. Na Karlově mostě jsme 
spočítali všech 30 soch a pořídili 2. společnou fotku. Pak ještě 
na Staroměstské náměs�  a hurá na Václavák! Na ten se dě�  
těšily nejvíc, neboť zde měly slíbený rozchod. Obchody s ob-
lečením a občerstvením vzaly útokem. S uspokojením jsme 
všichni nasedli do autobusu a vydali se zpět z velkoměsta 
do malebné vesničky.
 Alena Stránská
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Z TŘÍDNÍ KNIHY 
PŘEDŠKOLÁKA

Pomalu a jistě jsme se přehoupli 
do měsíce května. Ještě jsme se s� hli 
koncem dubna podívat na malá jehňát-
ka u paní Nesvadbové. Velice se nám to 
hodilo, protože jsme si zrovna ve školce 
povídali o domácích zvířatech a jejich 
mláďátkách. Děkujeme. Začátkem květ-
na jsme vyrazili ještě na prohlídku míst-
ního kravína, kde jsme si prohlédli malá 
telátka, podívali se, kde bydlí a jedí kra-
vičky, jak o ně pečují a jak se zpracovává 
mléko.

HURÁ NA VÝLETY
Naštěs�  se situace okolo nás zlepšo-

vala a my se těšili, že po dlouhé době 
vyrazíme společně na výlet. Náš dráček 
nám napověděl, kudy se vydat a po-
zval nás na své panské sídlo do Starých 
Hradů. Brzy ráno jsme se sešli ve škol-
ce vybaveni batůžky se svačinkou 
a nastoupili do autobusu. Po příjezdu 
na místo jsme se nasvačili a vydali se 
na prohlídku hradního sklepení, kde nás 
čekal velký drak Třífrňák (tak se mu tam 
opravdu říká) a několik jeho pohádko-
vých kamarádů – vodníci, obři, čer� ci, 
princezny apod. Prohlídku jsme zakon-
čili průzkumem hradního nádvoří a Ča-
rodějné Bestyoly. Po obědové pauze si 
dě�  prohlížely různá zvířátka, která se 
nacházela na nádvoří. V odpoledních 
hodinách jsme se vrá� li zpět ke školce.

1. 6. na Mezinárodní den dě�  jsme 
využili rychlonabídky a se skupinkou 
dě�  z třídy Zvídálků se vydali na fes� val 
loutkových divadel do Polska, konkrét-
ně do Jelení Gory. Čekal nás zajímavý 
program na náměs� , kde jsme zhlédli 
několik pohádek, českých i polských, 
navš� vili skákací hrady a bublinovou 
show. Zbylo nám i trochu času projít 
kousek města a proběhnout se na dět-
ském hřiš� . Oběd pro nás připravili 
v místní restauraci.

ZAHRADNÍ SLAVNOST
O pár dní později 3. června nás 

po odpočinku ve školce čekalo na za-
hrádce milé překvapení. Zaslechli jsme 
řinčení mečů, chrastění brnění a hádali 
jsme, kdo nás to navš� vil. A oni to dva 
ry� ři s krásnou „Ry� řskou pohádkou“! 
Divadelní spolek Pernštejni je každoroč-
ně vítanou návštěvou. Letos jsme ale 
pány ry� ře poprosili o menší službičku, 
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které se zhos� li náramně. Před zraky 
rodičů a kamarádů nám pasovali našich 
18 předškoláků na školáky. Budoucí 
školáci byli obdarováni vzpomínkovou 
peče�  a potleskem. Se vzpomínkou 
na dnešní den jsme se pomalu rozešli 
domů.

DĚTSKÝ DEN
Nabitý týden jsme zakončili v pátek 

4. června, kdy se naše školka proměnila 
v pohádkovou říši, kterou navš� vilo ně-
kolik princezen, princů, čertů a čer� c, 
pirátů, námořníků, kouzelných zvířátek, 
akčních hrdinů i zajímavých povolání, 
dokonce k nám zabloudil i návštěvník 
z pralesa. Tak se tančilo, dovádělo, ve-
selilo a slavilo na plný plyn. Aby toho 
ještě nebylo málo, pokračovali jsme 
po svačině venku na zahrádce. Pro dě�  
bylo připraveno několik stanovišť, kde 
plnily různé úkoly. Za splněný úkol do-
staly značku na kar� čku a podle počtu 
značek si mohly na konci vybrat v ob-
chůdku odměnu. Moc děkujeme těm, 
kteří dětem přinesli dobroty a drobné 
dárečky.

ZE ŽIVOTA STROMŮ
10. června nám ve třídě u Kulíšků 

vyrostl obrovský stan. Ano, opravdu, 
uprostřed herny, kde si dě�  hrají a bě-
hají, najedou bum… Byl tu. Nebojte se, 
někteří toto viděli poprvé, a tak jejich 
představy byly různé, ale �  starší už bez-
pečně věděli, o co se jedná. Přijelo nás 
navš� vit „sférické kino“ se zajímavým 
programem. Dovolilo nám nahlédnout, 
jak to chodí v přírodě na louce v okolí 
stromů. Seznámili jsme se se třemi ka-
marády broučky, kteří nám podrobně 
a názorně vše ukázali.

NÁVŠTĚVA V 1. TŘÍDĚ
Jelikož jsme se dříve nemohli jít po-

dívat s budoucími školáky, jak to cho-
dí v 1. třídě, zavítali jsme tam až teď, 
ke konci roku. Paní učitelka i dě�  nás 
přátelsky přivítaly, vyzkoušeli jsme si 
zasednout do lavic a pozorovali jsme, 
jak probíhá vyučovací hodina. Dě�  nám 
ukázaly, jak už se naučily počítat, psát 
i řešit různé hádanky, úkoly apod. Vy-
zkoušeli jsme si i práci na interak� vní 
tabuli.

POLODENNÍ VÝLET
Ale co se to děje? Ve školce nám 

dráček nechal dopis, kde nás zve k vel-
kému dobrodružství. Poradil nám, ať si 
sbalíme batůžky, pláštěnku a na cestu 
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malou dobrotu. Poslechli jsme a druhý 
den šli natěšeni, ale co se to přihodilo? 
Dráček nikde a místo něj další dopis. Za-
čali jsme řešit záhadu, kde by mohl být. 
Dostali jsme malou nápovědu, vydat 
se po jeho ohnivých stopách – žlutých 
a oranžových fáborkách. Plni odhod-
lání jsme vyrazili na cestu. Vedla nás 
kolem obecního úřadu k silnici, a když 
jsme míjeli stánek se zmrzlinou, napad-
lo nás optat se na cestu. Tam jsme se 
dozvěděli, že nějaká ohnivá čára letěla 
ke kopci a bylo nám nabídnuto, že si zde 
můžeme odpočinout a posvačit. Na po-
silněnou jsme dostali každý kornoutek 
zmrzliny s len� lkami. Tímto velice dě-
kujeme paní Patřínové za všechny ob-
darované cestovatele. Posilněni jsme 
vyrazili dál. Najedou se opravdu cesta 
stáčela ke kopci a za penzionem Klára 
se najednou cesty rozdělily. Zvídálci šli 
po cestě nahoru k lesu a Kulíšci loukou 
do kopce na Skalku. Ještě nás čekal je-
den úkol, když se objevil někde obrázek 
dráčka, znamenalo to, že máme hle-
dat korálky, na kterých bylo písmenko. 
Při dalším a dalším korálku nás napad-
lo, že nám dráček asi píše vzkaz. A když 
jsme se na skalce setkali opět všichni 
a dali korálky dohromady, vyšel nám 
tajný vzkaz… „JSEM V DRAČÍ ROKLI.“ No 
jo, ale teď kde tu rokli hledat? Najednou 
nás další fáborek nasměroval a dovedl 
na správné místo. Pro větším průzku-
mu rokle jsme objevili překvapení. Byla 
tam velká truhla a v ní POKLAD. Každý si 
odnesl domů památku na dnešní dob-
rodružné odpoledne. Dě�  si zaslouží 
velikánskou pochvalu, za zdolání cesty.

PS: DĚKUJEME (!!!) „příznivci“ všech 
bojovek a stopovaných, že nám na ces-
tě od Křížku ke Skalce otrhal značení 
a zkomplikoval nám již tak velmi nároč-
nou přípravu cesty. A na důkaz svého 
„ostrov� pu“ zanechal na jednom z utr-
žených fáborků i „duchaplný vzkaz“. 
Pokud je výše zmíněný schopen zamy-
slet se nad svým chováním, může přijít 
poděkovat paní uč. Alici Bekrové, která 
po něm napáchanou škodu v pozdních 
večerních hodinách napravila.

OPÉKÁNÍ BUŘTŮ
K dalšímu tradičnímu zpestření 

ke konci školního roku patří i opékání 
buř� ků na zahrádce MŠ. Dě�  si z domu 
donesly klacíky, některé byly i zajímavě 
ozdobené a svoji svačinku si přichystaly 
samy. Počasí nám přálo, takže jsme si 
rovnou mohli jít pohrát.
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ZÁJMOVÉ KROUŽKY

Ke konci června se ještě konaly poslední lekce zájmových 
kroužků. Chtěli bychom moc poděkovat paní ředitelce Lence 
Scholzové za vedení folklorního kroužku Sojčata, bohužel le-
tos se musela obejít bez vystoupení před publikem. Dále paní 
učitelce Alici Bekrové za vedení pohybového kroužku Hravá 
jóga a paní Ireně Nesvadbové za polytechnický kroužek Ši-
kovné ručičky. Tleskáme jejich celoroční obětavé práci.

ROZLOUČENÍ S PŘEDŠKOLÁKY
A je to tu. Nastal čas, kdy jsme 18 dě�  ze třídy Zvídál-

ků vyslali na další důležitou etapu života. V pátek 25. června 
2021 byl � m slavnostním dnem. Dě�  si odnesly na památku 
na školková léta krásnou knihu, pastelky a pamětní list. Po-

tom pro všechny čekalo překvapení ve třídě, kde se sešly se 
všemi dětmi a pochutnaly si na zmrzlinovém poháru a dal-
ších dobrotách. I pro rodiče našich budoucích školáků jsme si 
s dětmi připravili malé překvapení – básničku a tablo, které 
bude k vidění na nástěnce u hlavní silnice.

Vážení rodiče, příznivci naší školky – moc děkujeme 
za spolupráci po celý školní rok. Za všechny sponzorské 
dary, hračky pro děti , dobroty, výtvarný materiál i drobnos-
ti , které jste po celý rok nosili. Přejeme vám i dětem krásné 
prázdniny, dostatek odpočinku i v této nelehké době, hodně 
sluníčka a radosti . Uplynulý školní rok, ať byl jakkoliv ná-
ročný, je za námi. A do nového se v září na vás všechny opět 
těšíme.
 Renáta Pušová, MŠ Poniklá
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ŠKOLSKÁ RADA

Ve čtvrtek 27. května proběhlo on-li-
ne jednání školské rady. Zde je přehled 
základních bodů jednání, úplný zápis 
z jednání je k dispozici na webových 
stránkách školy.

ŠKOLNÍ ROK 2021/2022
Vznikla videoprezentace pro budou-

cí prvňáčky, je vystavena na webu školy.
Od září bude zavedena výuka anglič-

� ny už od 2. třídy, dvě vyučovací hodiny 
týdně.

Na prvním stupni budou ve školním 
roce 2021/2022 čtyři třídy – samo-
statně 1. třída, 2. třída, 3. třída, 4. + 5. 
spojené, na některé předměty bude 
spojena 2. + 3. třída. Ředitel školy zpra-
cuje plán využi�  prostor školy, aby měly 
třídy své kmenové učebny.

ŠKOLNÍ DRUŽINA
Do družiny byl pořízen velký moli-

tanový hrad, drobnější věci se obnovují 
průběžně. Vzhledem k velkému počtu 
dě�  na prvním stupni ve školním roce 
2021/2022 a limitované kapacitě druži-
ny zjis�  ředitel školy možnos�  fungová-
ní školního klubu.

ELEKTRONICKÁ ŽÁKOVSKÁ
Od druhého polole�  byly zavede-

ny elektronické žákovské od III. třídy. 
Osvědčilo se, zpětná vazba od rodičů je 
dobrá, velký přínos mělo v průběhu dis-
tanční výuky. Od 1. 9. 2021 bude zave-
den modul třídní knihy s elektronickými 
omluvenkami a dalšími funkcemi.

TĚLOCVIČNA 
A MULTIMEDIÁLNÍ SÁL

Mul� mediální sál je škole plně 
k dispozici, v budoucnu proběhne ješ-
tě vylepšení audio techniky. O způsobu 
využi�  probíhá diskuse mezi pedagogy.

WEBOVÉ STRÁNKY
V případě připomínek k fungová-

ní webových stránek školy je možné 
podněty k jejich úpravě posílat řediteli 
školy. Uvažuje se o zpracování archivu 
starších fotek.

DISTANČNÍ VÝUKA
Zhodno� li jsme další kolo distanč-

ní/prezenční výuky. Pla� orma Google 
Classroom se osvědčila, dě�  i pedagogo-
vé už si na tuto formu výuky více zvykli.

GRANTY A DOTACE
Možnost žádat o dotaci Liberecké-

ho kraje na volnočasové ak� vity (např. 
družina, kroužky) nebyla využita. Škola 
se zapojila do projektu prázdninových 
kempů.

DALŠÍ VZDĚLÁVÁNÍ 
PEDAGOGŮ

Školská rada doporučila řediteli vy-
tvořit a průběžně vyhodnocovat plán 
dalšího vzdělávání pedagogů.

ŠKOLNÍ ZAHRADA 
A VENKOVNÍ UČEBNA

Školní zahrada projde menšími 
úpravami, obnova stálé venkovní učeb-
ny v plánu není – v případě zájmu mož-
no využít možnos�  návsi.

KOUŘENÍ PŘED ŠKOLOU 
A NA HŘIŠTI

Kouření před školou a na dětském 
hřiš�  je zakázáno. Budou zde umístěny 
další zákazové cedulky.

INFORMAČNÍ E-MAILY 
PRO ČLENY ŠKOLSKÉ RADY

Školská rada požádala ředitele o za-
sílání pravidelných informačních e-mai-
lů členům ŠR o běhu školy.

PODNĚTY PRO ŠKOLSKOU RADU
Milí rodiče ponikelských žáků, při 

ZŠ Poniklá funguje školská rada, kte-
rá je možnos� , jak se podílet na sprá-
vě školy. Školská rada může vedení 
školy dávat nejrůznější podněty, 
může se podílet na koncepci rozvoje 
školy nebo se může vyjádřit k návrhu 
školního vzdělávacího plánu.

Může kri� zovat i chválit, může 
řešit problémy, může pomoci pro-
sadit změny. Pokud máte jakékoliv 
podněty, nápady nebo připomínky 
a nechcete je řešit přímo s jednotli-
vými pedagogy nebo vedením školy, 
je možné oslovit školskou radu.

Zápisy z jednotlivých jednání 
školské rady a aktuální seznam je-
jích členů včetně kontaktů najde-
te na webových stránkách školy 
(www.zsponikla.cz).
 Bára Kulhavá, předsedkyně ŠR
 e-mail: bara@rau� s.cz
 tel.: 731 182 556

ZÁSILKOVNA V PONIKLÉ

V prodejně perličkových ozdob fi rmy Rau� s – Poniklá 153 je zřízeno 
výdejní místo Zásilkovny. Balíčky je možné vyzvedávat každý den (po–ne), 
otevřeno je od 9 do 17 hodin. Platba kartou možná.

V případě nepřítomnos�  obsluhy (každou celou hodinu odchází průvod-
kyně na exkurzi po výrobě) bude na dveřích vyvěšeno telefonní číslo, na něž, 
prosím, zavolejte a my k vám během chvilky dorazíme a balíček vydáme. 
Během letních prázdnin bude personál v prodejně přítomen nepřetržitě.
 Bára Kulhavá

DENNĚ OD 9 DO 17 HOD.
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DĚTSKÝ DEN 2021

Po dvou letech se nám podařilo 
konečně uspořádat společný dětský 
den na sokolském hřiš�  „Na Vršku“. To 
bylo rados� , že se nemusíme vzájemně 
stranit, ale naopak, že se můžeme po-
tkat a pobavit se vzájemně. Za dodržení 
všech platných podmínek jsme připra-
vili pro dě�  deset soutěžních disciplín, 
doprovodný program v podobě obřího 
praku, ručně poháněného kolotoče, 
šplhu za sladkou odměnou nebo slac-
kline díky laskavé spolupráci s fi rmou 
Singing Rock Poniklá. Po celé odpoled-
ne nás hudebně doprovázel Petr Hájek 
s dětskou diskotékou a pro všechny pří-
tomné byl otevřen také bufet s občers-
tvením.

Dě�  po splnění všech disciplín ob-
držely kornout plný sladkos�  a zajíma-

vos�  byla � povací soutěž o výborný 
dort od naší šikovné členky Mar� ny Ho-
lubcové. Pro dě�  jsme si také připravili 
barevné balónky a mohli jsme poprvé 
vyzkoušet zcela nový sokolský nůžkový 
stan a plynový ohřívač.

Celé krásné a příjemné odpoledne 
zakončila kapela Naboso, která těm, 
co vydrželi až do večera, zahrála jejich 
oblíbené písničky. Jediné, co nám bylo 
velmi líto, byl zákaz tance, ale snad si to 
vynahradíme příště.

Za spolupráci děkujeme všem ak-
� vním členům naší jednoty, Obecnímu 
úřadu Poniklá, Sboru dobrovolných 
hasičů Poniklá, Taneční skupině Paul 
Dance a ostatním jednotlivcům, kteří 
neváhali a přišli pomoci s organizací.
 Radka Paulů
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MARNÝ BOJ O ZÁCHRANU KAMENNÉHO MOSTU U MEJTA V PONIKLÉ

Vážení spoluobčané Poniklé a pře-
devším místní čás�  Přívlaka a Jilem, 
až budete číst tyto řádky, budou již 
demoliční práce na mostě přes Jizeru 
v plném proudu. Přes všechna očeká-
vání těch, co se mnou bojovali za jeho 
záchranu, došlo nakonec k původní 
stavební variantě, že bude starý most 
nahrazen novým. Je to velká škoda, kte-
rou si dnes mnozí aktéři tohoto počíná-
ní neuvědomují. Po mém odstoupení 
ze ZO v září 2019 právě kvůli neshodám 
s rekonstrukcí mostu se zastupiteli i čle-
ny obecní rady, jakožto i některými ob-
čany z Přívlaky, kterých se toto omezení 
dotkne nejvíce, jsem svůj boj o záchra-
nu stávajícího mostu nevzdal. Oslovil 
jsem některé odborníky z ČVUT Praha 
i památkový úřad v Liberci, aby mi byli 
nápomocni v odborné konzultaci s kraj-
ským úřadem. Podařilo se vypracovat 
nové posudky stávajícího mostu, které 
jasně rozporovaly posudek krajské sprá-
vy silnic z roku 2018, kde prý údajně 
nevyšly zkoušky odolnos�  stavebního 
kamene – pískovce. Ten možná i hraje 
velmi důležitou vedlejší roli, kvůli kte-
ré musí být stávající pískovcový most 
zbourán. Mostový pískovec je to� ž 
v poslední době velmi ceněnou staveb-
ní komoditou.

Takže i přes osobní jednání mnou 
oslovenou odbornou veřejnos�  a úřed-

níky kraje a hejtmanem, kdy bylo do-
jednáno, že se bude muset původní 
projekt přepracovat tak, že dojde k ode-
brání vrchní mostové hmoty až na klen-
bu, vybudování hydroizolačních zábran, 
včetně odtokových svodů a opětovné 
zakry�  novým materiálem s konečnou 
úpravou vrchní vozovky, dojde nakonec 
k původní projektové variantě.

A to i přesto, že na základě posudku 
správy KRNAP a Rybářského svazu ČR je 
nyní jasné, že rekonstrukce se protáhne 
na dva roky, což původní návrh vůbec 
nepředpokládal.

No, holt vyšší moc, zde zřejmě moc 
peněz – nakonec zvítězila nad pádnými 
argumenty původní most zachránit. Ni-
kdo mi to� ž nevymluví, že o havarijní 
stav jde až skutečně na posledním mís-
tě. No nic, život půjde dál. I když bude 
pro Přívlačáky dojíždějící denně za pra-
cí, z které poc� vě odvádějí státu daně, 
minimálně dva roky o dost těžší. Je to 
svým způsobem prohra, prohra všech, 
co se snažili most pro�  stavebním lob-
bistům přeci jenom zachránit. Výhra 
těch, co rozhodli o jeho zbourání, však 
není čestná. Navíc by � to lidé měli nést 
plnou zodpovědnost za majetek, zdra-
ví a životy občanů, co na Přívlace žijí, 
v souvislos�  s daleko delším dojezdem 
všech složek Integrovaného záchranné-
ho systému.

Most u ponikelského Mejta mohl 
po částečné opravě ve své původní po-
době sloužit dalším generacím a uka-
zovat tak dál svoji krásu a um našich 
předků, avšak doba si žádá obě� . Je mi 
líto, že tuto oběť představuje tak krásná 
architektonická památka v naší obci.

Na závěr mého sdělení k vám, milí 
spoluobčané, mi dovolte, abych podě-
koval všem, kteří se mnou statečně nesli 
prapor záchrany mostu u Mejta a věno-
vali svůj volný čas pro dobrou věc.

Poděkování patří: Josefu Nesvadbo-
vi z Přívlaky, ing. Ouhrabkovi ml. z pa-
mátkové péče Libereckého kraje, ing. 
Ouhrabkovi st. jako bývalému mostaři, 
který se podílel na vypracování znalec-
kých posudků, prof. ing. Petru Řeřichovi 
DrSc. z katedry mechaniky ČVUT Praha, 
Ing. Panáčkovi zástupci odborné veřej-
nos� , společnos�  Valbek, která vypra-
covala nezávislý posudek ve prospěch 
stávajícího mostu, Jiřímu Dvořákovi 
redaktorovi časopisu Krkonoše, panu 
Zálabskému zastupující Český rybářský 
svaz MO Jilemnice, panu Jakubcovi ře-
diteli okresního archívu v Semilech, 
jako i všem, co nám v našem nerov-
ném boji se stavební lobby a Krajským 
úřadem drželi palce a morálně nás tak 
podporovali.
 Jaroslav Čížek, občan Poniklé, 
místní část Přívlaka

PODĚKOVÁNÍ
Rád bych � mto poděkoval všem 

dobrým lidičkám, všem těm, kteří mi 
pomohli a podali pomocnou ruku, 
protože vy všichni mi dáte možnost 
vrá� t se do svého domova zničeného 
živelnou pohromou. Mé poděkování 
patří zejména jilemnickým hasičům, 
ponikelským hasičům, Obecnímu 
úřadu Poniklá, ponikelské obecní 
četě, prodejně COOP v Poniklé, všem 
známým i neznámým obyvatelům 
a  sousedům obce Poniklá, sociálním 
pracovnicím z Jilemnice a z Vrchlabí, 
vedení fi rmy EMBA v Pasekách n. J., 
kamarádům mého syna Dominika 
a v neposlední řadě i obyvatelům pe-
čovatelského domu v Poniklé.

Vám všem patří velký dík, a to 
i za ten dobrý pocit z toho, že dobří 
lidé stále existují a pomoc druhému 
v nouzi pro ně není jen fráze.
 Ladislav Simonides
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Život v obci

J�r�, � c� d�� …

V �vo�� �e��� ����� st���: „P�e��� �u�h� � �ro�� �� ���h�, ��e��� ( ���) ����� 
� �u�� �����.“
K��� �e� t�� �ho��� p� ��i�í�� , p� �está�� , p� h�rá�� � �i���, j�� �� ���� 
�r�b���� � n����� ���� �, ��ust��� �� �� h��� �l�v��: „A �ro� �� v�e��n� 
��ra���e�?“
O�rá��� j��� j���� �� �, ��rá��� j��� k�l�, ���ro��� j��� n� st��� �n��� �es�� 
(��y�� �i��� , c� �� �����l�)…
Sl����� j��� ����k�no��� �vá��� – �vá��� n���h� ���ot �, � �� st��� ��� � , 
m��� ča�, k�� �� r������ � �r��� n��� ����  �� �rá�� � � ��i���…
A j�, �íst�, ��y�� ��� rados� � p�k��, j��� ���i�� ���r�� ����i���, n��ě��� 
� b���� ���� st���� � n����, ���� ����los�� � �ud�u�nos�� , ���� p�ho��-
nos�� ����� � o�v�h�� �ud�u�nos�� – n���h� ���ot �.
V ���há�� � n���ná�� č�� – �n� �� st�l�, � �������� � r���la�� ��y��� – ���-
�� �� u������ , �i�� ��k��� – t����� �� t� ��l�l�, �k�n�m��� h���� �r� zd�l��� 
� n�n��� �����, p��i�i�� �r� �������� � st�����za�� , �las��� ��� ����� ��h�, 
� ��� �� ��j�� z�ra��� ���� �l����.
Ž��� �l����, k���� �����, j� �y����… Ž��� �l����, k���� ��� t�� ��� ���-
�m�u� d����, n��í�n�u� ������ ča��, ���� �l����, k���� �ros�� ���� s�� z� ���� 
� � s���. Čl����, k���� �� z� ��k�h� �es�h�v�v�, �l����, k���� �� ��� z� �ěc� 
os���� post��i�, � �ěc� �� j��, ��k�� �rá�� , � �ě���� �r���, ��b� �ěc� ��-
�v��� .
K���� F�us�, k��� �� ��ra�� � �i���, t�� ��k�: „C�� ����h�-�� p��na� � p�psa� 
��u�í�, ��j���� � t�h� �u�h� ���na� �u�í�, �y� v�e���� čás�i�� � ��ý�� ��k�� 
��� , ��� p���í��� �� �y�ra��� ��� �u�h���� ���� …“
Řá�� ��b� z�k��� m��� �n�h�, �ra�i� � ����� �� �k�l� t����, �� t� ��� 
�es��h�� ��ed�va�, nat�� t�� n�vš��v�va�, �� z�k��� do��ž�va�.
A t�� ��� b�� �� �� d��� h��� . Ch�� ����h� �l���k� � ����  � s��� � ���is�ot ��, 
m��n� ��z���, �r�������, ��� � v�ě�nos�� �� ú��ě���� – ���� ��. N�b� ��� 
za�� ��rá��� l�ň��� st��� ����  � �u�� �í� ��i�, �� t�� �� t� �ž�y��� ��l�l� 
� j� ���u���, ��ot ��� �n� ��, ��ot ��� s�r��� � � ro�� ������ý��� , ��ot ��� ���� 
�� �����n� ko���� – p���í��� �� � �� ��� �ed� �í�, ��ot ��� � ��v� �� ����í� ��-
�e�� � u��l�, ��ot ���…
S��� � ��, k���� �h���� �í�, ��i����� , �� ����  �� �í� ��� z�k�� , �rd�� �í� ��� 
�rá��, �l���� �í� ��� ����. A ��� ����i� �� �� ��ě�, ��ot ��� ���, �� t� ��ě� 
�u��� ��u�i�, ��n�� �� t� �u��, �rd��, r���� � ��l� �ed�v��� . A t�� �h�� ���-
da� ��ůs���, j�� t� ��j��, � ods�r�ň�va� ��vo��, �ro� t� ��j��. P�ot ��� ���, 
�� t� �u��� ��u�i�, ��ot ��� t� �h�� ��u�i� n��� � ��n�� � �na� ���. P�ot ��� 
�e�h�� ��ed�va� �����, ��� �u�h�, ��ot ��� �h�� ����ro�i� �r��i�� ����r�-
�� � ča��, ��ot ��� �h�� ��ed�va� ���� , ��ot ��� �h�� �í�, � t� n���n�, �� t� st��� 
z� t�.
S�ě������ ��l�va� �i�� � �í� � ����, ��ot ��� �y���� od�h����� � �� �� ���ra��-
�� .
D����� ���, k���� �rá���� �� �n��, � ���, k���� �e�h���� , ��k��: „N��u�í��, 
��� ���l�b�� ��, �� j� j��.“
P����n��� n��� j�r�, n��� �ét� – n��� ���� .
�. Iv�
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Jaroslav Skrbek

* 7. ledna 1888 v Poniklé nad Jizerou
† 28. 12. 1954 v Praze

Mezi českými výtvarnými umělci první poloviny dvacátého století  zaujímal tento 
grafi k a malíř jedno z předních míst a jeho práce byla uznávaná nejen u nás ale 
i v zahraničí. Bohužel i přes kvalitu a velikost jeho díla mu doba nedopřála větší pro-

stor v paměti  dalších generací a tento velký mistr rytecké jehly upadl postupem času 
téměř v zapomnění. Připomeňme si proto jednoho z významných ponikelských rodáků, 

který sice odešel do světa, ale nakonec se do rodného kraje vráti l – láska k rodným ho-
rám a lidem byla v jeho srdci toti ž hluboce zakořeněna.

Jaroslav Skrbek byl houževnatý, pracovitý a pečlivý člověk s přátelskou po-
vahou, který byl ve společnosti vždy vítán. V souladu se svými horskými 
kořeny byl celý život realistou a nekompromisním individualistou, který 

se odprostil od jakékoli závislosti na vlivu svých učitelů. Do poloviny třicátých 
let se věnoval převážně grafi ce. Ve své grafi cké tvorbě důsledně propracovával 
vše s trpělivostí sobě vlastní do nejmenšího detailu, v kresbě neužíval pevné 
výrazné linie, ale nahrazoval je zvýrazněným kontrastem ploch světla a stínu. 
Dokázal tlumočit vjem od nejjemnějšího oparu v ovzduší až po jadrnost těch 
nejhlubších stínů. Lept je snad nejtěžší malířskou technikou, zvláště když ji 
člověk dělá od prvního návrhu, přes první vryp do desky až po tisk zcela sám. 
A tak není divu, že unavil i tak tvůrčího a houževnatého umělce, jakým Skrbek 
nesporně byl. Cestu k načerpání nových sil však nenašel Skrbek v odpočinku, 
ale v barvách akvarelu, kterému se od konce třicátých let věnoval. Jeho akvarely 
bohatého koloritu se vyznačovaly oproti grafi ckým listům uvolněním rukopisu, 
přibýváním impresionistických prvků, které detail značně potlačovaly, a jedno-
značně defi novanými barevnými plochami. Své obrazy maloval velmi odvážně, 
ale přesto prostě. Musíme také říci, že ve své pozdější tvorbě, nejspíše hlavně 
kvůli neskutečné pracovní i společenské vytíženosti, však sklouzával častěji 
k řemeslnosti nežli k umělecké procítěnosti.

O jeho životě toho víme poměrně dost, i když určitě zatím ještě ne všechno. 
Jaroslav Skrbek se narodil 7. ledna 1888 v Poniklé nad Jizerou, v malé 
chaloupce stávající u ústí ponikelského potoka do Jizery. Místem jeho 

dětství a klukovských dobrodružství bylo městečko Vysoké nad Jizerou, kam se 
Skrbkovi přestěhovali v roce 1892, když jeho otec přijal místo u truhláře Fran-
tiška Róna. Už tady se začalo projevovat Jaroslavovo umělecké nadání, když 
kdejaký kus papíru pokryl sítí čar. Rodiče mu nebránili, nalézal u nich podporu: 
Maminka mu kupovala barvičky, tatínek, sám zdatný kreslíř, přidal dobrou radu 
a vedl Jaroslavovu ruku. Ale na to, že by z chlapcova kreslení mohlo vzejít něco 
více, nikdo nepomýšlel.

Jeho rodiče poznali dostatečně lopotu prostého horského žití, a proto se roz-
hodli i za cenu mimořádných obětí umožnit synovi studia. Šťastnou souh-
rou náhod se dostal na jičínské gymnázium, kde strávil léta 1901 až 1907. 

A i když zde poznal strasti chudého studenta, zdejší prostředí na jeho umělecký 
vývoj mělo značný vliv. Pod dohledem gymnaziálního profesora se pustil s ver-
vou sobě vlastní do kreslení doma i v plenéru. Aby ulehčil rodičům, začal si vel-
mi brzy přivydělávat doučováním spolužáků. Rovněž sem tam prodal i nějakou 
ze svých prvních prací. Dokonce i dr. Vincenc Kramář z Vysokého si od něj jednu 
z jeho kreseb koupil za zlatou desetikorunu. Pod vlivem uměleckých časopisů, 
které si kupoval za vydělané peníze a které mu zajišťovaly souvislý kontakt 
s tehdejším českým i světovým uměním, se rozhodl, že musí jet do Prahy, mekky 
umění. Zážitky z cesty do hlavního města o pololetních prázdninách roku 1905 
vedly k nezvratnému rozhodnutí pokračovat ve studiích právě v Praze. A to 
na své vlastní náklady.

Jaroslav Skrbek s rodiči.

Na zahradě ve Vysokém.
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Po maturitě, za niž ho otec odměnil kusem chleba a špeku ze své svači-
ny, a úspěšně složených talentových zkouškách, začal roku 1907 studo-
vat na uměleckoprůmyslové škole pod vedením vynikajícího profesora 

Emanuela Dítěte, který u něj objevil nadání pro grafi ku a v tomto směru ho 
podporoval. V roce 1909 přestoupil Skrbek na Akademii výtvarného umění. 
Nejdříve se dostal ateliéru profesora Maxe Pirnera, výtečného krajináře. A tak 
se proti sobě ocitly dvě protichůdné osobnosti – na jedné straně jemný poeta 
Pirner, na druhé straně realistický Skrbek. A i když si Skrbek svého profeso-
ra velmi vážil, nelze se divit, že o necelé dva roky později přestoupil do nově 
vzniklého grafi ckého ateliéru k Maxi Švabinskému. Mistr Švabinský ho vřele 
a radostně uvítal, neboť znal jeho práce z výstav Akademie, se slovy: „Přichází-
te, pane Skrbku, první, ze kterého mohu něco udělati.“ Pod vedením Švabinské-
ho Skrbek umělecky velmi rychle dozrával. Díky profesorovu peněžitému pří-
spěvku uskutečnil i svou první studijní cestu do zahraničí. Grafi cké kabinety 
v Drážďanech a Berlíně na něj měly nemalý vliv. Naplněn nevšedními zážitky 
se po návratu pustil do rozsáhlých leptů staré Prahy. Díky podpoře profesora 
a svému velkému talentu (zacházet s neuvěřitelnou jemností a pečlivostí s ry-
teckou jehlou), jenž se v těchto pražských leptech naplno projevil, se dostal 
do podvědomí umělecké společnosti a začal svá díla prodávat.

Praha se stala pro Jaroslava Skrbka druhým domovem a zároveň jeho 
velkou uměleckou láskou. Až do poloviny třicátých let jí věnuje soustav-
nou pozornost. V průběhu dvaceti let vytváří neobyčejně rozsáhlý sou-

bor grafi ckých listů s pražskými motivy, jehož jádrem byl trojcyklus šedesáti 
leptů nazvaný „Hlavní město Praha“ (podtituly: „Staré Město“, „Malá Strana“ 
a „Hradčany“) – nejrozsáhlejší a podle umělecké kritiky nejzdařilejší zvěčnění 
krás naší staré Prahy leptem. Nikdo jiný nezachytil pro budoucnost souborně 
na tolika listech desítky nejkrásnějších starých pražských věží, zákoutí, nábře-
ží, paláců, chrámů a jiných památek vyspělého stavitelského umění naší slavné 
minulosti. A ač na svých listech zachycoval známá místa, vždy dokázal najít 
zajímavý a netradiční pohled.

Studia na Akademii řádně ukončil v červnu 1913 a v témže roce byl též 
přijat jako řádný člen Jednoty výtvarných umělců. Po studiích nastou-
pil na místo středoškolského profesora kreslení, které mu poskytovalo 

existenční jistotu a hmotný podklad k další umělecké tvorbě. Tímto krokem 
uklidnil i své milující rodiče, především maminku, kteří se báli o jeho budouc-
nost jako umělce na volné noze. První světová válka zasáhla do Skrbkova ži-
vota jen okrajově a to od března do prosince 1917. Přímých bojů na frontě se 
ale nezúčastnil – on i jeho tvorba zůstali děsivých zážitků ušetřeni. A tak se 
i v této bouřlivé době mohl věnovat své umělecké tvorbě. V květnu 1921 se 
oženil s Ljubou Panajotovou, tehdejší operní a koncertní pěvkyní a pozdější 
profesorkou na konzervatoři. Jejich manželství bylo sice bezdětné, ale prý har-
monické a šťastné. Jaroslav svou ženu nadevše miloval. Stala se jeho múzou, 
což dokládá bezpočet jejích portrétů.

Istanbul, rok 1928. K obědu o žních, rok 1929.

V pražském ateliéru, rok 1946.

Při zahájení výstavy, rok 1934.
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Po válce začal spolupracovat s řadou novin a časopisů. Jaroslav Skrbek totiž 
celkem často vyměnil štětec či grafi ckou jehlu za psací pero. Jeho novino-
vé články uveřejňované jak v pražském, tak i v regionálním tisku, velmi 

živě zachycovaly jeho dojmy a bohaté postřehy z cest po naší vlasti, ale hojně 
i ze zájezdů do ciziny. A že zážitků opravdu bylo. Ve dvacátých a třicátých letech 
totiž procestoval velký kus Evropy. Roku 1922 a 1923 se ocitnul znovu v Berlíně 
a v Hamburku, 1925 ve Francii a v Itálii, v roce 1927 putoval částmi Balkánu až 
do Turecka, aby pak během roku 1928 mohl konečně navštívit klasické země 
grafi ckého umění, Holandsko a Belgii. Ve třicátých letech trávil prázdniny v Itálii 
a ve Francii a nezapomněl ani na Švýcarsko. Časopisecká činnost, grafi cké práce, 
styk s významnými osobnostmi, ale pravděpodobně i jeho přátelská povaha mu 
otevřely dveře do mnoha významných salonů a stal se z něj uznávaný a svým 
způsobem ofi ciální umělec. To dosvědčují četné výstavy nejen u nás, ale i v za-
hraničí. Důkazem uznání jeho grafi ckého umění je ta skutečnost, že jeho gra-
fi cké listy se dostávají i do sbírek Louvru, Národní knihovny v Bruselu, muzea 
v Londýně a Berlíně či grafi ckého kabinetu v Amsterodamu.

Vedle Prahy a cestování měla ve Skrbkově srdci své stálé místo i láska 
k rodným horám – k domovu drahých rodičů i prostých krkonošských 
lidí, kteří se živili tvrdou prací a poctivě se vyrovnávali se svým životním 

údělem. Rodnému kraji věnoval pozornost i jako umělec. Jeho láska však neby-
la žádným chvilkovým poblouzněním ani projevem časových nálad. Nejlepším 
svědectvím toho je jeho obsáhlé umělecké dílo s krkonošskými motivy. A není to 
jen soubor třiceti leptů „Léto v rodném Podkrkonoší“ či „Krkonoše v zimě“, ale 
také stovky dalších leptů, obrazů či kreseb z tohoto kraje, provedených ve všech 
ročních dobách, k různým příležitostem a za rozmanitých okolností. Jeho grafi c-
ké listy, jež nám dávají nahlédnout do horských světnic či života prostých tvrdě 
pracujících lidí, velmi hladce obstojí i ve srovnání s dílem Ericha Fuchse a to jak 
svou kvalitou, tak i dokumentárností.

Během okupace opustil místo profesora kreslení, aby ani nepřímo nemusel 
sloužit nacismu. Nabytého uvolnění využil k umělecké pouti po stopách 
mužů a žen, kteří se nějak zasloužili o náš národ (Palacký, Němcová, Ma-

saryk…), aby svými obrazy vléval morální posilu do srdcí válkou a okupací zkou-
šeného českého národa.

Rodný domek č. p. 16 v Poniklé, rok 1930.

Tatínek doma ve Vysokém, rok 1924.

U stavu v Pasekách n. J.

Kokrháč při  západu, rok 1923.
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Po druhé světové válce začala jeho sláva a věhlas opadá-
vat, neboť jako prvorepublikový umělec se už novému 
režimu nehodil – sám se s ním ani neztotožnil. A tak se 

stále častěji a na delší dobu vracel do svého rodného kraje, 
do domku svých rodičů ve Vysokém, který mohl díky povolení 
po jejich smrti vlastnit jako svůj druhý ateliér. A jako čestný 
měšťan Vysokého, jímž byl jmenován již roku 1941, začal 
s velkým odhodláním plnit své „měšťanské povinnosti“. Svou 
literární tvorbou se staral o to, aby se nezapomnělo na his-
torické okamžiky Vysocka. Hrdost na historii a na národně 
uvědomělé krajiny je hlavním znakem jeho próz. V knize „Zá-
pisky vysockého omladináře politického vězně F. M. Hájka 
ze svatováclavské trestnice v Praze“ (1936) popisuje důleži-
té historické okamžiky rodného kraje z roku 1868, v knížce 
„Mr. Ph. Josef Kramář z Vysokého nad Jizerou“ (1939) popi-
suje životní dílo a odkaz vysockých rodáků bratří lékárníků 
Kramářů. Dalším příkladem jeho „vysockého“ patriotismu je 
i rukopis „Život a odboj v Podkrkonoší 1939–1945“, sepsa-
ný roku 1950. Jako čestný památník svých rodičů psal knihu 
„Světlem a stínem“ (1944), ve které se vrací do svých dětských 
a studentských let a kde popisuje svou lásku k rodným horám 
a prostému horskému člověku. Ale ani současnost a budouc-
nost města Vysokého mu nebyla lhostejná. Již od útlého mládí 
přispíval ke kulturnímu životu ve městě hrou na housle či 
lesní roh v městském hudebním sboru. Později pak nebylo 
významnější kulturní akce na Vysocku, kterou by přímo nebo 
nepřímo nepodpořil. Je to i patrné z jeho aktivní spolupráce 
nejen s vysockým muzeem, ale i s dalšími muzei v okolí.

Jeho život a tvorba se uzavřely náhle 28. prosince 1954 
v pražské nemocnici. Z tisíce grafi ckých listů i spousty 
akvarelů, které za celý svůj umělecký život vytvořil, vyza-

řuje vřelost a životnost. Je to dáno tím, že maloval věci blízké 
jeho povaze a hlavně svým srdcem. Vedle uměleckých kvalit 
musíme Skrbkovo dílo hodnotit i z jiných pozic a vidět v něm 
často jedinečný dokument již zaniklého života či architektury. 
I proto by jeho dílo a odkaz neměly být nikdy zapomenuty. 
Děkujeme, mistře!

 Pro zpravodaj zpracovala Jana Antošová, kurátor 
výtvarných sbírek Krkonošského muzea Správy KRNAP, 
Vrchlabí

Maminka, 1930.

Ze Staré Vsi u Vysokého.Dvorská bouda, rok 1924.
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Podvodníci se vydávají za zaměstnance bank či dokonce policisty

KRAJ – Policisté v Libereckém kraji zaznamenali již de-
sítky těchto případů.

Podvodníci využívají metodu tzv. vishingu, při níž se 
volající člověk vydává za pracovníka banky a přesvěd-
čí jejího klienta, aby své peníze převedl z vlastního účtu 
na jiný. Pachatelé při hovorech užívají tv. spoo�ing, to 
znamená, že dokážou napodobit jakékoliv telefonní číslo 
včetně infolinek bank a nyní dokonce i Policie ČR.

Podvodníci osloveným klientům bank tvrdí, že zjistili 
napadení jejich účtu. Tito domnělí pracovníci banky svý-
mi tvrzeními vystraší osobu, které volají, přičemž jejich 
hlavním cílem je získat její peníze. Sdělí, že je nutné, aby 
�inanční prostředky byly z vlastního účtu okamžitě pře-
vedeny na jiný účet, který jim sdělí s tím, že budou po vy-
řešení celé věci následně vráceny, což se samozřejmě ne-
stane.

Pachatelé také mohou tímto způsobem vylákat z oběti 
podvodu i další citlivé údaje, které následně zneužijí.

Aby to vše vypadalo ještě důvěryhodněji, přišli na dal-
ší trik, kdy klientům sdělí, že jejich případem napadení 
účtu se již zabývá kriminální policie a že je bude v násle-
dujícím telefonátu policista kontaktovat. Skutečně jim 
vzápětí zavolá „podvodný policista“, aby dokázal tu svou 
legendu. Působí to vše velmi věrohodně. Jednou z metod 
těchto podvodů je, aby člověk jednal rychle, okamžitě 
a mnohdy ve stresu. Umí využít manipulativní techniky, 
kdy člověka zastihnou někde v obchodě, v zaměstnání, 
kde není v klidu a dostanou ho do stresu. Vše působí pro-
fesionálně. Zavolá člověk, který se tváří, že je z nějakého 
call centra, za ním je skutečně slyšet nějaký ruch a další 

hlasy a navíc se odvolává na policistu, který skutečně za-
volá. Většinou při tom podvodníci využívají reálná jména 
i reálné útvary. A také reální čísla call centra bank nebo 
Policie ČR, která skutečně existují.

Česká bankovní asociace zaznamenává i další případy, 
které se týkají dalších scénářů. Opět kontaktuje zaměst-
nanec banky klienta s tím, že jsou jeho peníze na účtu 
v ohrožení. Přinutí člověka veškeré peníze vybrat, pošlou 
mu QR kód, a prostřednictvím tohoto kódu dále vložit 
do tzv. bitcoinového bankomatu. I zde jsou peníze nená-
vratně pryč.

Nechybí ani další scénář, kdy pracovník banky nabíd-
ne klientovi, že vše společně vyřeší na dálku. Klient dá 
útočníkovi vzdálený přístup do jejich PC, kdy podvodní-
ci požadují instalaci programů AnyDesk a TeamViewer 
pro získání vzdáleného přístupu k počítači, čímž jim lidé 
nadiktují i přístupové údaje nejen k jejich počítači, ale na-
konec i do internetového bankovnictví.

Pokud člověk informuje banku ihned poté, co se mu 
něco takového stalo, je ještě reálná šance, že banka muže 
transakci zastavit.

Kde berou podvodníci telefonní čísla? Dochází k úniku 
například ze sociálních sítí nebo i z různých e-shopů, kde 
lidé například v minulosti platili za objednané zboží.
Žádná banka se svými klienty nikdy nejedná tímto způ-
sobem. Nikdy po klientovi nemůže chtít přístupové údaje 
k bankovním účtům, hesla, PIN kódy. To vše jsou údaje, 
která se nikomu nesdělují, a to ani v této době, kdy se 
kvůli pandemii omezují osobní kontakty a komunikace 
probíhá telefonicky či psanou formou.

Preventivní rady, jak se zachovat:
• Nereagujte na podobné hovory a v žádném případě nesdělujte k vaší osobě žádné citlivé údaje ani bezpečností 

údaje z vaší platební karty, nebo přístupové údaje k on-line bankovnictví.
• Nikdy nikomu nesdělujte a ani nepřeposílejte bezpečnostní/autorizační kód, který vám přišel formou SMS zprá-

vy.
• Myslete na to, že útočník dokáže napodobit jakékoliv telefonní číslo, odesílatele SMS zprávy, ale třeba i e-mailo-

vou adresu.
• Nikdy nikomu podezřelému neumožňujte vzdálený přístup do vašeho počítače.
• Sledujte a pečlivě čtěte informace od vaší banky v internetovém bankovnictví.
• Při každém vstupu do internetového bankovnictví kontrolujte, zda odpovídá doména přihlašovací stránky. Toto 

platí vždy, když někam zadáváte své osobní nebo přihlašovací údaje.
• Aktualizovat software, antivirový program, �irewall.
• Buďte neustále ostražití, protože i vy se můžete stát cílem podobného podvodného jednání.
• Během, nebo po takovémto podezřelém hovoru, si zaznamenejte údaje, které vám útočník sdělil (jména, e-mai-

lové adresy, čísla účtů, odkazy na webové stránky, apod.)

Apelujeme na veřejnost, aby lidé nereagovali na obdobné telefonní hovory, SMS zprávy, 
e-maily, kde se vás někdo pokouší vmanipulovat do situace, že jsou vaše �inanční prostřed-
ky v ohrožení a vy musíte udělat další kroky pro jejich záchranu. Kdyby byly vaše peníze 
v ohrožení, tak banka sama zareaguje a učiní další opatření. Pokud se vám již skutečně něco 
podobného stalo nebo stane, věc bezprostředně oznamte na Policii ČR prostřednictvím bez-
platné tísňové linky 158 nebo na kterékoliv policejní služebně a informujete svůj bankovní 
ústav.
 Vladimíra Šrýtrová, koordinátorka prevence KŘP Libereckého kraje
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Život bez bariér, z. ú. sídlí v Nové Pace a nabí-
zí několik sociálních služeb pro handicapované, 
seniory, osoby v krizi nebo pro osoby, které se 
ocitly v nepříznivé sociální situaci. Stačí vyhledat 
na www.zbb.cz potřebné informace a kontakty, 
zavolat, napsat nebo se osobně přijít podívat 
do Centra Klášter.

Příkladem dobré praxe je Odborné sociální poraden-
ství, kde sociální pracovník bezplatně pomůže odpově-
dět na mnoho neznámých otázek. U většiny volajících se 
jedná o podobné problémy například:

 Nevím si rady, jsem senior, nemocný, asi mám 
nárok na příspěvek od státu, ale kam se obrá-
tit, kdo mi pomůže?

 Mám zdravotní problémy, pohybové potíže, 
potřebuji pomůcku ke zlepšení zdravotního 
stavu a imobility. Kde si ji mohu zapůjčit nebo 
mám na ně nárok?

 Jsem doma sama, je mi smutno, chtěla bych si 
povídat, být mezi lidmi, dělat i malé užitečné 
věci.

 Nejsem doma sám, ale kolem mě je tolik no-
vých věcí, kterým nerozumím, internet, mobily, 
facebook, bojím se, abych někomu „nenaletěl“.

KDO MI POMŮŽE?

Denní stacionář je sociální službou za úhradu, která zajistí lidem s různým typem zdravotního postižení denní čin-
nost a jistotu dobře prožitého dne pod dohledem vzdělaných pracovníků sociální péče. V době, kdy jsou někteří zavřeni 
za svými dveřmi, všem blízkým vzdálení, mnohdy v samotě tráví spoustu dní a čekají, než se život zase rozední máme 
k dispozici Gentleman a Lady club. Místo, kde každý najde příležitost strávit den tak, aby již neměl pocit, že je osamo-
cen. Určený pracovník připraví program, který je mnohdy na přání klienta. Rodina bude vědět, že je o jeho blízkého 
profesionálně postaráno.

Sociální rehabilitace je další sociální službou bezplat-
nou, která je útočištěm pro osoby v nepříznivé sociální 
situaci.

Díky cíleně připravovaným aktivitám připravuje uži-
vatele služby pro budoucí plnohodnotný život. Získat 
poznatky, jak se postarat o vlastní domácnost, umět spra-
vovat �inance, najít si pracovní uplatnění, nové přátelé nebo 
jen mít pocit, že je součástí kolektivu je pro mnohé handica-
pové velkým přínosem.

Aby veškeré činnosti byly opravdu na dobré úrovni, za to 
je potřeba poděkovat dárcům, kteří �inančně podporují ur-
čité sociální služby a jejich programové aktivity. Příkladem 
je �inanční dar od Nadace ČEZ, nebo od Nadace Komerční 
banky, a. s. – Jistota, díky kterým jsou služby atraktivnější, 
zajímavější pro všechny účastníky. Proč? Protože lze díky 
těmto �inancím zakoupit další pomůcky pro činnosti, více nastavit ucelenost některých kurzů, mnozí klienti navštíví 
místa, kam by se za normálních okolností nepodívali a naši pracovníci v sociálních službách se mohou vzdělávat nad rá-
mec povinného vzdělávání.
 Jitka Fučíková
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HOUPAČKY z hor
Ten, kdo stromy vysazuje, ošetřuje, prořezává a ně-

kdy i kácí, ten je opravdu dobře zná a rád o ně pečuje. 
Někdy se musí vydat do nejvyšších částí koruny stromu, 
a to už je práce pro opravdové profesionály. Odměnou 
jsou stromolezcům nádherné výhledy do dalekého oko-
lí, kdy hledí na krajinu tak trochu z ptačí perspektivy. 
Také byste rádi čas od času zahodili všední dny a vydali 
se objevovat kouzlo korun stromů? Díky zkušeným ar-
boristům, kteří chtějí svoji radost předávat dál, vznikl 
projekt Houpačky z hor. Pod korunami stromů, s výhle-
dy do krajiny Krkonoš i jejich podhůří, máte možnost 
být bezstarostní jako děti a zhoupnout se na jedineč-
ných ručně vyráběných houpačkách.

A které stromy poskytly své zázemí k těmto rado-
vánkám? Houpačka zavěšená na jasanu nad Jilemnicí
je viditelná při cestě na silnici Valteřice–Jilemnice. Z této 
houpačky „Jasanka“ je nádherný výhled na Hrabačov 
a Štěpanice. Letitá bříza nad Víchovou poskytla možnost 
zavěšení houpačky „Břízka“. Výhled je z ní snad do všech 
světových stran. Stala se součástí naučné stezky Ví-
chovská stezka za Kavánovými obrazy, která je ideálním 
výletem pro rodiny s dětmi. Tak trochu nevšedním mís-
tem pro houpačku nazvanou „Singáčka“ je malebné údolí 
Jizery. Z houpačky máte výhled na českou �irmu Singing 
Rock, která věnuje horolezecká lana vlastní výroby na dal-
ší Houpačky z hor. Krásný buk v Horních Štěpanicích
stojící na okraji lesa, vás obdaruje báječným zhoupnutím 
ale i výhledy do kraje. Vypravit se za houpačkou „Bukov-
ka“ můžete při pěším výletu z Jilemnice na Benecko. Dva 
mladé stromy javoru ve Vysokém nad Jizerou vytváří 
zázemí pro „Houpačku pro dva“. Krásný výhled na Kotel-
ní jámy si vychutnáte, když se za houpačkou vypravíte 
po Cestě Havlase Pavlaty. Jírovec a lípa nad Horní Kal-
nou, které jsou chráněny osamělým křížem, potkáte 
při cestě na hřeben mezi Horní Kalnou a Kunčicemi 
nad Labem. Zde také zažijete nadpozemské zhoupnutí 
a jedinečné výhledy na „Houpačce u kříže mezi lány“. Do-
konce i dvě „Houpačky v aleji“ na jednom místě najdete 
v památné dubové aleji ve Vrchlabí – Hartě. Stromořadí 
čítá 83 nádherných dubů letních, které vytváří cestu k bý-
valému Zámečku v Hartě. Zhoupnout se v korunách dubu 
ve Vrchlabí můžete také na „Houpačce na rozcestí“, která 
je umístěna nad městským parkem.
Přesnou polohu houpaček nejdete díky mapě na Face-
bookové skupině „HOUPAČKY z hor“.

 Alena Pacholíková, oblastní destinační společnost 
Krkonoše – svazek měst a obcí
 Foto: Lukáš Neklan

Horní Kalná, houpačka u kříže mezi lány.

Jilemnice, houpačka Jasanka.

Víchová, houpačka Břízka.

Vysoké nad Jizerou, Houpačka pro dva.

Vrchlabí – Harta, Houpačky v aleji.
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HASIČI RADÍ OBČANŮM
GRILOVÁNÍ MÁ SVÁ PRAVIDLA!

Kdo z nás by neměl rád posezení s přáteli, dobrým jíd-
lem a pitím. A pokud je hezké počasí, mnoho z nás využívá 
možnost sejít se a ogrilovat si nějakou tu lahůdku. Někdy 
se však takové hezké posezení může pokazit, například 
vznikem úrazu či požáru. A jak tomu předejít?

ZÁSADY SPRÁVNÉHO GRILOVÁNÍ:
 Používejte všechna grilovací zařízení v souladu s pod-

mínkami nebo návody výrobce.
 Vyberte vhodné místo pro grilování, s eliminací vzniku 

požáru, to znamená v dostatečné vzdálenosti od hoř-
lavých materiálů. Z tohoto důvodu nedoporučujeme 
grilovat na balkonech či lodžiích i s ohledem na kouř 
a zplodiny hoření, které mohou negativně obtěžovat 
okolí.

 Umístěte grilovací zařízení na stabilní nehořlavou 
podložku, zabraňte možnosti převrácení a nikdy ho 
při užívání nenechávejte bez dozoru.

 Používejte v grilovacích zařízeních pouze podpa-
lovače určené k tomu návodem. Toto pravidlo platí 
i pro použití následného paliva, např. suché dřevo, 
dřevěné uhlí nebo grilovací brikety.

 Neodkládejte na grilovací zařízení žádné cizí předmě-
ty, nepalte v něm žádné odpadky.

 Zohledněte atmosférické vlivy, které mohou mít 
na grilování vliv. V případě silného větru, s ohledem 
na možnost vzniku požáru, grilování včas ukončete.

 Mějte u grilovacího zařízení v pohotovosti pár nehoř-
lavých rukavic a jednoduché hasební prostředky, jako 
jsou např. rozprašovač s vodou, PET láhev s vodou 
nebo hasicí sprej.

 Dbejte na vlastní bezpečnost a zejména na bezpečnost 
dětí. Předejdete tak možnému úrazu, popáleninám či 
vzniku požáru.

 Nekonzumujte v nadměrné míře alkoholické nápoje 
nebo jiné návykové látky. Může dojít k nadměrnému 
vzestupu sebedůvěry, přeceňování vlastních schop-
ností, nekritičnosti, prodloužení reakčního času, 
k poruchám orientace a rovnováhy, což může mít 
za následek úraz nebo vznik požáru.

 Kontrolujte grilovací zařízení až do úplného vychlad-
nutí. S „vychladlým“ popelem manipulujte opatrně. 
Zásahy hasičů u požárů, které způsobil popel vysypa-
ný do plastové nádoby, se stále opakují.

 Pokud se vám přes veškerou opatrnost vymkne situ-
ace kontrole, neváhejte volat hasiče na tísňové číslo 
150 nebo 112.

Michaela Stará, HZS Libereckého kraje

HASIČI RADÍ OBČANŮM
POŽÁRY JEDLÝCH TUKŮ A OLEJŮ V DOMÁCNOSTI

Jedním ze způsobů přípravy pokrmů je smažení za po-
užití jedlých tuků nebo olejů (dále jen „olej“), kdy využívá-
me jejich vlastností nashromáždit v sobě velké množství 
tepla, které však zároveň může představovat i velké ne-
bezpečí.

Ke vznícení oleje stačí například závada ve fritéze, 
případně zapomenutá pánev s olejem po smažení na za-
pnutém sporáku. Tím, že se olej neustále zahřívá, dosáhne 
v určitou chvíli teploty vznícení. To znamená, že hoření 
začne probíhat i bez zapálení plamenem.

Pokud se nám něco podobného v domácnosti stane, je 
třeba myslet na své bezpečí a zvolit správný postup při ře-
šení požáru.

CO UDĚLAT:
 Je-li to možné, zamezte dalšímu zahřívání oleje vy-

pnutím sporáku nebo odpojením fritézy z elektrické 
sítě.

 Zabraňte přístupu vzduchu k požáru v nádobě, a to 
pomocí prostředků běžně se nacházejících v domác-
nosti, např. zaklopením plechem na pečení, kovovou 
pokličkou, případně mokrou vyždímanou utěrkou. 
Nad rámec domácích potřeb lze pro tyto účely pořídit 
i speciální hasicí deky vhodné do domácnosti.

 Použijte vhodného hasivo, a to ideálně hasicí přístroj 
třídy F (na požáry rostlinných a živočišných tuků 
a olejů). Hasicí přístroje používejte vždy v souladu 
s návodem výrobce.

 Jestliže se vám podařilo plameny uhasit, zkontrolujte, 
že je zdroj tepla vypnutý, a nechte horký olej vychlad-
nout. Neodkrývejte nádobu, aby nedošlo k opětovné-
mu vznícení.

CO NEDĚLAT:
 Nemanipulujte s nádobou, ve které je rozpálený ho-

řící olej, neboť rozlitím může dojít k rozšíření požáru 
a vzniku popálenin.

 NIKDY nelijte do rozpáleného hořícího oleje vodu ani 
jinou tekutinu s obsahem vody! Nashromážděné teplo 
v oleji způsobí prudké odpaření vody, vyvržení hořící-
ho oleje do prostoru a rozšíření požáru. Zároveň hrozí 
vznik závažných popálenin.

 Jestliže na uhašení požáru Vaše síly nestačí, opusťte 
místnost, zavolejte na linku 112 nebo 150 a upozor-
něte na požár i ostatní osoby ve svém okolí.

 Kateřina Štajncová a Jakub Sucharda, 
HZS Libereckého kraje



Akce červenec–srpen 2021
KULTURNÍ, SPOLEČENSKÉ A SPORTOVNÍ AKCE

sobota

10. 7. 19:00 Hudební Jam Session sokolské hřiště 
Na Vršku

12.–24. 7. Řemeslné kurzy paní Proškové
s doprovodným kulturním programem

ZŠ Poniklá 
a Pičmanovi

15.–17. 7.       Krakonošovy letní podvečery Jilemnice

pátek

23. 7. 18:00 Pohádkový podvečer pro děti
Hudební pohádka „Karneval zvířat“

sokolské hřiště 
Na Vršku

pátek

23. 7. 19:30 Tampelband rock areál koupaliště 
Poniklá

23.–25. 7. Ponikelská pouť sv. Jakuba náves

sobota

31. 7. 21:30 Letní kino – pocta Libušce Šafránkové
„Báječná léta pod psa“, vstupné 50 Kč

sokolské hřiště 
Na Vršku




